
Vysočina • Letošní zima se silni-
čářům v našem kraji pořádně pro-
draží. Od začátku prosince by se 
totiž dny, kdy nemuseli na silnice 
vyjet, daly spočítat doslova na prs-
tech jedné ruky. Náklady na zim-
ní údržbu jsou oproti jiným rokům 
vyšší o desítky milionů korun. 
„Chci úplně vážně říci, že se uka-

zuje, jak pracovití a zkušení lidé se 
starají o naše silnice,“ chválí své 
podřízené náměstek hejtmana pro 
dopravu Václav Kodet (KDU-ČSL) 
a dodává: „Ani v nejkrizovějších 
okamžicích se nestalo, že by selhá-
val lidský faktor. Měli jsme tech-

nické komplikace, neměli jsme ale 
problémy s pracovníky. Silničáři 
jsou chlapi, jak mají být.“
O mimořádném průběhu zimy 

svědčí ekonomické ukazatele. Na 
silnice Vysočiny od listopadu do 
února sypače navršily o 29.000 
tun štěrku a drtě a o 3.500 tun so-
li více, než ve stejném období zi-
my minulé. Vyčísleno v penězích 
už listopad až únor stál o 32 mili-
onů korun více, než listopad až le-
den minulý. „Připomínám, že ne-
mluvíme ještě o březnu a čísla vy-
padají hrozivě,“ říká náměstek 
Kodet.  (pokračování na straně 6)

Kraje: Zaměstnanost umíme řešit
V Jihlavě jednali krajští hejtmani ■ Mluvili o záchraně památek i nemocnic. Ministr kultury nepřijel

Kodet: Silničáři jsou opravdoví chlapi

Vysočina • Kraje by měly mít větší vliv na 
rozdělování evropských peněz. Záchraně 
některých staveb brání jejich statut památek. 
Převedení péče o památky na kraje byl planý 
poplach. Ministerstvo zdravotnictví s kraji stále 
nemluví. To jsou hlavní závěry březnového 
jednání krajských hejtmanů v Jihlavě.

D1 je problém
Ministr dopravy 
Šimonovský sliboval 
nápravu neutěšeného 
stavu bezpečnosti na 
dálnici D1. strana 2

STALO SE

TELČ HOSTILA FILMAŘE
Část scén zatím nejnákladněj-
šího českého filmu, historické 
výpravné podívané Juraje Ja-
kubiska Love Story Bathory, 
vznikala v únorové Telči. Štáb 
zde na náměstí točil popra-
vu služebných Čachtické pa-
ní, v zámecké zahradě pohřeb 
hraběte Františka Nádasdyho, 
tedy manžela Alžběty Báthory-
ové a v okolí města jezdecké 
scény. Telč je pro filmaře láka-
vou kulisou.

AKTUÁLNĚ S RADNÍ

Gymnázií je dost
O počtu tříd 
v gymnáziích rozhoduje 
zájem studentů, ne 
přání Buzkové, myslí si 
lidé v kraji. strana 3

Sklad hlásí plno
Jaderná elektrárna 
zaplnila první sklad 
vyhořelého paliva, 
otevřela druhý.
 strana 6

Setkání Rady Asociace kra-
jů ČR se zúčastnila i ministry-
ně pro informatiku Dana Béro-
vá (US-DEU), ministr pro místní 
rozvoj Radko Martínek (ČSSD) 
a náměstek ministra kultury Fran-
tišek Formánek. 
Hejtmani jednali o rozdělová-

ní evropských dotací v letech 
2007–2013. Nelíbí se jim, že by 
kraje měly vliv na pouhých 12 
procent z těchto peněz. „Vzhle-
dem k regionalitě Evropy by-
chom pokládali za přijatelný po-

díl asi 20 procent. Podíl krajů by 
mohl posílit například z fondu na 
rozvoj lidských zdrojů. Už proto, 
že zaměstnanost umí regionální 
programy řešit několikanásobně 
efektivněji, než státní podpora,“ 
vysvětlil hejtman Vysočiny Mi-
loš Vystrčil (ODS). 
Ministr Radko Martínek zhodno-

til jednání s hejtmany jako věcné. 
„Budeme hledat řešení pro změnu 
podílu krajů a jednat o tom bude-
me s Evropskou komisí,“ řekl mi-
nistr. (pokračování na straně 2)

Zemědělství není jen pouhá výroba potravin, zemědělství je život na ven-
kově, péče o krajinu a pevné sepjetí se zemí. Ani postupné politické a eko-
nomické otřesy minulého století nestačily na zpřetrhání vazeb nás, venko-
vanů s půdou, zemí, vlastí.
Budoucnost venkova je budoucností životního prostředí, budoucností pit-
né vody, budoucností zdravého jídla, budoucností kvality života i pro oby-
vatele měst. 
Je proto naší společnou snahou pomoci venkovu tak, jak to nejlépe umí-
me. Velkým tématem, které se budoucnosti venkova bezprostředně týká, 
jsou evropské i státní dotace pro období do roku 2013. Plánuje se, že čes-
ký venkov může získat celkem přes 13 miliard korun. Loni ve všech krajích 
proběhla rozsáhlá vlna diskusí mezi odborníky, zemědělskými organizace-
mi, představiteli obcí a krajů, parlamentu a evropskými politiky. Jejím vý-
sledkem byla i poměrně jasná představa o tom, do jakých oblastí života 
na venkově by měly peníze jít a hlavně to, jak by měly být mezi tyto ob-
lasti rozděleny. Zároveň z této diskuse vyplynula i jasná představa o tom, 
že kraje by měly mít přímý vliv na rozdělení asi poloviny z těchto 13 mili-
ard. Už proto, že kraje jsou venkovu nejblíž.
Dnes kraje objíždí ministr zemědělství s úplně stejným tématem, ale úpl-
ně jinými čísly. Peníze pro oblasti ministerstvo hodlá rozdělit jinak, krajům 
pak chce dát pravomoci jen nad 15 procenty dotací.
Nechci srovnávat nesrovnatelné. Jen si myslím, že 
průmět názorů víc než tisícovky odborníků zúčast-
něných na loňských diskuzích, kteří představovali 
celé zájmové spektrum zeměděl-
ství a venkova, by měl mít nějakou 
váhu. A ta je podle mého názo-
ru větší, než váha jedno-
ho ministra zemědělství, 
byť má ten náš vskutku 
chlapáckou figuru.
Zkrátka, přál bych si, 
abychom se na vý-
sledku rychle shod-
li, protože budouc-
nost venkova je 
vážná věc a země-
dělce čeká beztak 
dost práce při slo-
žitém získávání do-
tací. Není zde místo 
pro zbytečné půtky 
nad tím, kdo má mít 
větší moc a posled-
ní slovo.

Ivo Rohovský
radní 

noviny jsou součástí projektu                        www.ceskydomov.cz

Ministryně Bérová proti hejtmanovi Vysočiny nic nemá. Jen se prý bála rýmy, kterou Miloš Vystrčil zrovna měl. 
Foto: Luboš Pavlíček
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Vysočinu spojily optické kabely

Jaroslav Hulák: Informatika je pro lidi z Vysočiny nástroj, ne cíl. 
Foto: archiv kraje

Vysočina • Devět měst ve čtyřech okresech Vysočiny 
propojuje ROWANet. Páteřní síť, která umožní práci 
s datovými přenosy samosprávám, záchranářům, 
neziskovkám, nemocnicím nebo školám.

Na celé trase, která má 160 ki-
lometrů kabelů, a vede od Mo-
ravských Budějovic přes Jihlavu 
a Havlíčkův Brod až po Bystřici 
nad Pern-
š t e j n e m , 
jsou i ve-
řejně pří-
stupná místa připojení k interne-
tu pro občany.
Síť, pojmenovaná po symbolu 

Vysočiny (rowan – anglicky jeřa-
bina), stála bezmála 35 milionů ko-
run. Více než polovinu hradil kraj, 
zbytek je slíbený z evropských pe-
něz a zčásti i z ministerstva infor-
matiky. Kabely s optickými vlák-

ny položil kraj do země už loni. 
Kraj síť spravuje a poskytuje vy-
sokorychlostní připojení k interne-
tu prostřednictvím sítě CESNET. 

Kromě sa-
m o t n é h o 
p ř i p o j e -
ní ROWA-

Net umožňuje i další služby, na-
příklad ukládání elektronických 
dat pro úřady. „Pokud vím, takto 
masivně v tak klíčové investici za-
tím k podpoře informačních tech-
nologií z českých krajů přistoupila 
pouze Vysočina,“ řekl krajský rad-
ní Jaroslav Hulák (KDU-ČSL). 
 (pokračování na straně 6)


